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با وجود اینکه چندی پیش، وزیر اقتصاد از کاهش رسوب 
کالا در بنادر کشــور خبر داده، اما انتشار اخباری همچون 
ماجرای رسوب 110 تن گوشت یخ زده برزیلی نشان از 

رسوب مصوبه دولت برای کالاهای رسوبی دارد.
موضوع رسوب کالا در بنادر و گمرکات از جمله مسائل عجیب و دردآور 
تجارت خارجی ایران است که مثل یک زخم کهنه هر از گاهی هنگام 
بازدید یک مقام مسئول سر باز می کند. آخرین بار، بازدید سرزده رئیس قوه 
قضائیه از بنادر استان مازندران در خردادماه سال جاری بود که موجب شد تا 

بار دیگر معضل جدی رسوب کالاهای اساسی در رسانه ها مطرح شود.
پس از این بازدید سرزده بود که محمد مخبر، معاون اول رئیس جمهور، 
وزیر اقتصاد را مکلف کرد ظرف یک ماه، مشکلات و نارسایی های موجود 

در گمرکات را حل و فصل کند. سید احسان خاندوزی اما در حاشیه بازدید از گمرک و انبارهای منطقه ویژه 
اقتصادی بندر امام خمینی، از کاهش قابل توجه رسوب کالا در بنادر کشور خبر داد.

وزیر اقتصاد: این میزان رسوب کالا در بنادر طبیعی است
سید احسان خاندوزی در خصوص حجم رسوب کالا در بنادر کشور گفت: »در سال حدود 160 میلیون 
تن کالای صادراتی و وارداتی وارد مرزها و گمرکات کشور می شود؛ از این رقم، حدود 500 هزار تن به 
صورت رسوب در ایامی از سال وجود دارد که بعد از واردات کالای جدید در کشور توزیع می شود؛ به عبارت 
دیگر، حجم رسوب کالا در سال معادل حدود سه هزارم مجموع تجارت در ایران است و رویه متعارفی در 
فرآیندهای کالاهای تجاری و گمرکی کشور محسوب می شود.«هر چند وزیر اقتصاد میزان رسوب کالا 
در بنادر کشور را طبیعی می داند؛ اما حداقل شواهد حکایت از ماجرای دیگری دارد؛ دپوی نهاده های دامی، 
گوشت و سایر کالاهای اساسی تنها بخشی از رسوب کالا در گمرکات است که مستقیماً بر سفره ایرانیان 
تأثیر منفی می گذارد.انتشار برخی اخبار همچون ماجرای رسوب گوشت های یخ زده برزیلی نشان می دهد، 
معضل رسوب کالا همچنان پابرجاست و شاهد تغییری در این رویه نیستیم. از طرف دیگر، بررسی تاریخی 
موضوع رسوب کالا نشان می دهد هرگاه کشور با سردرگمی در حوزه سیاست گذاری ارزی مواجه بوده، به 
فاصله زمانی اندکی با اخباری از جنس معضل رسوب کالا و فاسد شدن کالاهای اساسی در بنادر روبرو 
می شویم.بررسی ها نشان می دهد با وجود تأثیر قابل توجه بازدیدهای میدانی مسئولان دستگاه های اجرایی 
و نظارتی بر جلب توجه به موضوع رسوب کالا، به منظور حل ریشه ای معضل رسوب کالا، بایستی در 
حوزه قانون گذاری و نظارت بر اجرای قوانین موجود، اقداماتی در دستورکار قرار گیرد؛ موضوعی که از قرار 

معلوم مقدمات آن در دولت پیگیری شده اما به طرز مشکوکی متوقف مانده است.
مصوبه ای که جلوی رسوب کالا را می گرفت اما خودش رسوب کرد!

بررسی اخبار نشان می دهد تقریباً یک سال پیش، در اوایل مردادماه سال گذشته، شورای عالی هماهنگی 
اقتصادی ســران قوا به موضوع ســاماندهی واردات از طریق تقویت نظام ثبت سفارش و به کارگیری 
ســازوکارهایی برای جلوگیری از رسوب کالا در گمرکات ورود کرده و تصمیماتی در این زمینه نیز به 
تصویب رســیده است.مطابق با اطلاعات منتشر شده از مصوبات این جلسه، مقرر شد به جهت بهبود 
وضعیت واردات، ضوابط و مقررات لازم در این زمینه تهیه و برای بررسی و تصویب به جلسه شورای عالی 
هماهنگی اقتصادی سران قوا ارائه شود تا انضباط در واردات از جمله الزام واردکنندگان به ثبت سفارش و 
جلوگیری از رسوب کالاها در گمرکات کشور محقق شود.شواهد بیانگر آن است که با وجود گذشت یک 
سال از این اخبار، این مصوبه نیز خود به نوعی درگیر رسوب شده است؛ به گونه ای که علی رغم تصویب 
لایحه پیشنهادی »پیشگیری و مقابله با رسوب کالاها در مبادی ورودی کشور و سازمان جمع آوری و 
فروش اموال تملیکی« در هیئت دولت در دی ماه سال گذشته، این مصوبه هنوز به مجلس ارائه نشده 
است. پیگیری ها حاکی از آن است که این مصوبه در حال حاضر در راهروهای دولت و در کمیسیون های 

مختلف دولت دست به دست می شود و گویا کاملًا به دست فراموشی سپرده و بایگانی شده است.

در همین راستا، چندی پیش، سید علی روحانی معاون اقتصادی وزارت 
اقتصاد در پاسخ به سوالی مبنی بر آخرین وضعیت لایحه رسوب کالا، 
از سرنوشت این لایحه اظهار بی اطلاعی کرد.با این حال، سید احسان 
خاندوزی، وزیر اقتصاد در تیرماه سال جاری در خصوص آخرین وضعیت 
لایحه پیشگیری از رسوب کالا در مبادی ورودی کشور اظهار داشت: »با 
توجه به اینکه نقدهای مختلفی از سوی اعضای هیئت دولت مطرح شد؛ 
این لایحه به منظور بررسی مجدد، به کمیسیون های تخصصی ارجاع شد 
اما به جهت اینکه در چهارماهه ابتدایی سال، بیشتر مصوبات هیئت دولت 
متمرکز بر آئین نامه های اجرایی قانون بودجه است، پیش بینی می شود 
 به زودی این لایحه مجدداً در دســتورکار هیئت وزیران مورد بررسی

 قرار گیرد.«
این در حالی است که علی خضریان، سخنگوی کمیسیون اصل 90 مجلس شورای اسلامی در این 
خصوص می گوید: دولت اعلام کرده قصد ارائه لایحه ای برای پیشگیری و مقابله با رسوب کالاها در 
مبادی ورودی کشور دارد که این موضوع همچنان انجام نشده است، اما آنچه که مشخص است باید 
سازوکاری اعمال شود تا هر کالایی که بدون ثبت سفارش وارد کشور می شود، از ابتدا تخلیه نشود و یا 
کالاهایی که اعلامیه تأمین ارز آن در سامانه جامع تجارت وجود ندارد، در گمرکات متروکه نشود تا موجبات 

سوءاستفاده در آینده پیش نیاید.
رسوب 110 تن گوشت یخ زده برزیلی در بنادر کشور

اما در سایه تعلل دولت در خصوص ارائه لایحه پیشگیری از رسوب کالا اما همچنان این معضل قدیمی 
خبرساز است. افزایش قیمت کالاهای اساسی، بر هیچ فرد و نهادی حتی دولتمردان و مجلس نشینان 
پوشیده نیست، رشد قیمتی که علاوه بر افزایش هزینه های جاری و تورم جهانی، اغلب به دلیل عدم تعادل 
عرضه و تقاضا در ایران تشدید می شود. یکی از مواردی که دولت را قادر می سازد، عرضه و تقاضا را مدیریت 
کرده و روی قیمت کالاها نظارت بیشتری داشته باشد، واردات کالاهای اساسی بوده که مستقیماً بر زندگی 
مردم اثرگذار است.به عنوان مثال در ماه های اخیر شاهد افزایش قیمت گوشت و مرغ بوده ایم، هرچند 
برخی از کارشناسان اقتصادی این امر را به تأثیر حذف ارز ترجیحی مرتبط می دانند، اما بررسی دقیق ماجرا 
نشانگر عدم تعادل در عرضه و تقاضا است که صفوف خرید مرغ و گوشت نیز مهر تأییدی بر این ادعا است.

عجیب اینجاست که در همین مدت 110 تن گوشت برزیلی یخ زده به مدت یک سال در بنادر کشور 
وجود داشته است؛ اما عزمی برای ترخیص این کالای اساسی وجود نداشته و نتیجه واردات دیرهنگام 
گوشت منجمد یخ زده، افزایش عجیب وغریب این محصول بوده است به گونه ای که در حال حاضر گوشت 
کشتار روز با قیمت کمتر از 400 هزار تومان در دسترس نیست.از سوی دیگر به عقیده برخی از کارشناسان 
صنایع غذایی، انبارداری گوشت یخ زده موجب کیفیت نامطلوب آن شده و در نهایت مواد مغذی آنکه برای 

سلامتی بدن مفید است، حذف می شود.
وقتی تعلل دولت، خوراک رسانه های معاند را تأمین می کند!

همین موضوع بسیار ساده یعنی ترخیص به موقع کالا از بنادر کشور و جلوگیری از هرگونه رسوب کالا، 
خوراک رسانه ای مناسبی را برای فرصت طلبان خارج نشین فراهم کرده است. به عبارتی شبکه های معاند 

از این فرصت بهترین بهره را برده و با موج سواری شدید، ذهن مخاطب داخلی را هدف قرار می دهند.
در ماجرای ترخیص این 110 تن گوشت یخ زده نیز رسانه های معاند، بهترین بهره را برده و شدیدترین 
حملات را نسبت به حاکمیت تحمیل ساختند؛ درحالی که موضوع فوق، تنها با پیگیری لایحه کاهش 
رسوب کالا در گمرکات و سایر سیاست گذاری ها به جهت تسهیل در فرایند ترخیص کالا، حل و فصل 
می شد.چنانچه برخی اصلاحات قانونی همچون تصویب لایحه پیشگیری از رسوب کالا انجام شود، طبیعتاً 
هم در روند عرضه کالاهای اساسی و هم در موضوع مدیریت بهینه منابع ارزی شاهد تحول جدی خواهیم 

بود اما با این وجود تعلل دولت در این زمینه بسیار جای تأمل دارد.

از زمان آغاز به کار به دولت ســیزدهم؛ معدن 
و صنایــع معدنی مورد توجه وبژه قرار گرفته و 
با وجه به ظرفیت این حوزه، بهره گیری از این 
ظرفیت بالقوه و بالفعل شــدن، در دستور کار 
دولت قرار گرفت؛ در این راستا اقدامات اساسی 
و تحولی در بخش معدن آغاز شد که مهمترین 
دستاورد دو ساله آن، مثبت شدن رشد ارزش 
افزوده این حوزه پس از چندین سال بوده است.

دو سال پیش در دوازدهم مرداد سال 1400 بود که حکم 
تنفیذ رئیس جمهور دولت سیزدهم در حسینیه ی امام خمینی 
)ره( به رئیس جمهور منتخب مردم اعطا شد؛ در این مراسم 
و در متن این حکم، مقام معظم رهبری بر چندین گزاره های اصلی در قالب توصیه به دولت سیزدهم اشاره کردند که یکی از آن ها 
توجه و استفاده از ظرفیت های موجود کشور همچون نفت، آب، بازارهای گسترده مالی، معادن و... بود.یکی از تاکیدات رهبر انقلاب 
توجه به حوزه معادن بوده است که باتوجه به ظرفیت های بسیار این بخش و اقدامات بسیاری که در این حوزه می توان عملیاتی کرد، 
بلافاصه باروی کار آمدن دولت سیزدهم مورد توجه قرار دولت قرار گرفت و اقدامات اساسی و تحولی در بخش معدن آغاز شد.  از جمله 
مهمترین اقداماتی که طی دو سال عمر دولت در حوزه معدن و صنایع معدنی تاکنون صورت پذیرفته و نتایج در پی داشته است، می توان 
به مثبت شدن رشد ارزش افزوده حوزه معدن پس از سال ها، اجرای طرح صیانت از مواد معدنی و  تاکید بر جلوگیری از خام فروشی 
مواد معدنی، احیاء و فعال سازی معادن غیرفعال، تامین ماشین آلات معدنی )حمایت از تولید داخل و تسهیل واردات ماشین آلات معدنی 
که امکان تولید در دخا ندارند(، آغاز فعالیت معادن فرا سرزمینی با اولویت همسایگان و منطقه، بازنگری اهلیت واگذاری محدوده معادن 
و بسیار اقدامات دیگر در این حوزه، اشاره کرد که به برخی از آن ها می پردازیم.حوزه معدن و صنایع معدنی کشور از جمله بخش های 
حائز اهمیت اقتصادی به لحاظ استراتژیک و سهم اقتصادی است که با شناخت دقیق ظرفیت ها و بهره گیری درست از آن ها می توان 
تحول در اقتصاد کشور ایجاد کرد؛ ضمن اینکه می توان در حوزه بین المللی نیز خوش درخشید.متاسفانه در دولت های گذشته، برخی 
سیاست های نادرست منجر به منفعل شدن ظرفیت معادن کشور شد؛ بگونه ای که بطور مثال بالغ بر نیمی از ظرفیت های بالفعل  موجود 
در معادن کشور مجدد به حالت بالقوه بازگشت و برخی از معادن به حالت نیمه تعطیلی و حتی تعطیل درآمدند؛ اما دولت سیزدهم خلل 
در این حوزه را به سرعت شناسایی کرد و جهت توسعه و پیشرفت آن، گام برداشت.یکی از مهمتیرن اقدامات دولت در حوزه معدن و 
صنایع معدنی، پایش و سامان دهی کلیه محدوده های معدنی بود که در این طرح نسبت به پایش، سامان دهی و برنامه ریزی فعالیت 
محدوده های معدنی با هدف صیانت از مواد معدنی مورد توجه قرار گرفت؛ در این پایش محدوده ها و معادن به لحاظ مالکیت، فعال و 
غیرفعال بودن، اعتبار پروانه برنامه ریزی جهت تکمیل زنجیره ارزش افزوده از طریق سامانه کاداستر صورت گرفت که گامی بزرگ در 
این حوزه بود.در خصوص صیانت از مواد معدنی، ضمن تاکید بر ممنوعیت خام فروشی و توجه به ایجاد ارزش افزوده، برنامه ریزی های 
لازم انجام شد و همچنان مورد پیگری و توجه است؛ در این راستا، ضرورت ثبت آمار تولید و فروش در سامانه جامع تجارت، برنامه ریزی 
برای تعیین کیفیت، کمیت و مکان ماده معدنی و باطله و همچنین تعیین حجم برداشت مواد معدنی، تعیین مقیاس ایمنی در معادن با 
روش نقشه برداری پهبادی و البته رصد و پایش حمل ونقل  مواد معدنی از مبدا تا مقصد در دستور کار قرار گرفته است.همچنین احیاء 
و فعالسازی معادن غیرفعال نیز مورد تاکید قرار گرفت؛ در این حوزه، علت غیر فعال شدن معادن احصاء و عارضه یابی شد. با پیگیری 
صورت گرفته در جهت فعال سازی معدن غیرفعال، از نیمه دوم سال 1400 پایان سال گذشته، در مجموع بیش از 400 مورد ) 195 
فقره در سال 1401( فعال شد.از سوی دیگر، دولت در حوره معدن و صنایع مدنی بر اهمیت ارتباطات خارجی و به ویژه همسایگان توجه 
کرده و فعالیت معادن فراسرزمینی با اولویت همسایگان و منطقه را آغاز کرد؛ در این زمینه، مذاکرات در جهت بهره برداری از معادن 
کشورهای همسایه از جمله افغانستان در راستای بهره برداری از معادن سنگ آهن منطقه خواف در راستای تامین مواد اولیه زنجیره 
فولاد مورد بررسی و اقدام قرار گرفت.گفتنی است که ارزش افزوده بخش معدن از زمستان 1399 تا بهار 1401 با رشد منفی مواجه بوده 
که در اثر فعالیت دولت سیزدهم و اهتمام به احیا و فعال سازی ظرفیت های معدنی کشور، در تابستان 1402، رشد ارزش افزوده بخش 
معدن به 0.7 درصد و در پاییز 1401 با افزایش قابل توجه به 2.6 درصد رسید.در انتها در رابطه با اقدامات این دولت در حوزه ماشین آلات 
معدنی که از جمله گلوگاه های ما در حوزه معدن ست، می توان به رشد بالغ بر 100 درصدی تولید انواع ماشین آلات معدنی و راه سازی 

در سال گذشته نسبت به سال 1400 اشاره کرد.

مصوبه ای که جلوی رسوب کالا را می گرفت، رسوب کرد تولید ارزش افزوده از ظرفیت های خالی معدنی

افزایش صادرات با بازاریابی برای کالاهای ایرانی
اقدامات دولت ســیزدهم با ایجاد تســهیلات در گمرک، شــرایط پولی و مالی، 
توافقنامه های اقتصادی، توسعه زیرساخت ها و برقراری روابط در سطوح سیاسی 
منجر به افزایش تجارت با همسایگان شده که پیش از این در روابط کشور مغفول 
مانده بود و از سوی دیگر باعث رشد تجارت خارجی و افزایش صادرات کالاهای شد 

به طوری که صادرات از 53 میلیارد دلار گذشت.
تجارت از مولفه هایی است که رشد و توسعه اقتصادی کشورها را تعریف می کند، زیرا با واردات کالا هر 
کشور نیاز داخلی خود را تامین کرده و با صادرات محصولات تولیدی در بازارهای بین المللی جایگاهی 
را برای خود به دست می آورد که به بهبود اقتصادی می انجامد.از نیمه مردادماه سال 1400 »آیت الله 
سید ابراهیم رییسی« سکانداری دولت سیزدهم در حالی سکان را به دست گرفت که اوضاع اقتصادی و 
تجاری کشور نه تنها در وضعیت پایدار و با ثباتی نبود، بلکه رکود بر آن حاکم شده و بسیاری از ارتباطات با 
کشورهای دیگر کاهش یافته بود.از همان روزهای ابتدای کار دولت سیزدهم، تجارت اولویت قرار گرفت، 
اما مهم تر از آن روابط اقتصادی با همسایگان بود که بارها از سوی رییس جمهوری مورد تاکید قرار 
گرفت تا بسیاری از مشکلات را در راستای واردات و صادرات حل شود.دیپلماسی اقتصادی بخصوص با 
کشورهای همسایه در دستور کار دولت سیزدهم قرار گرفت تا با افزایش صادرات و ارز آوری برای کشور، 
در جهت تحقق اقتصاد مقاومتی گام اساسی برداشته شود. دولت از این طریق توانست اثر در جهت خنثی 
سازی تحریم ها اقدام کند.دو سال از آغاز به کار دولت سیزدهم می گذرد و یکی از اولویت های تجارت 
خارجی ایران، افزایش حجم تجارت با 15 کشور همسایه بود. این جزو وعده ها و برنامه های آیت الله سید 
ابراهیم رییســی در زمان کاندیداتوری ایشان برای ریاست جمهوری بود که پس از آن نیز با روی کار 
آمدن وی به عنوان رئیس جمهور، فرآیند افزایش حجم تجارت خارجی ایران با دنیا کلید خورد.تجارت با 
همسایگان مزایای بسیاری دارد که از جمله آن می توان به کوتاه بودن مسیر و صرفه جویی در هزینه 
ها اشاره کرد، از سوی دیگر نزدیکی فرهنگی و اقتصادی کشورهای هم مرز می تواند در تامین نیازهای 
بازارهای صادراتی و وارداتی کمک کننده باشد به همین دلیل رییس جمهوری خواستار ایجاد دیپلماسی 
اقتصادی مناسب برای افزایش مبادلات با 15 کشور هم مرز با ایران شد.آیت الله رئیسی در سخنانی اعلام 
کرد: »توسعه تجارت با همسایگان و کشورهای منطقه اولویت سیاست خارجی دولت سیزدهم بوده و ساز 
و کار مناسب، پیگیری و اجرای این سیاست در وزارت امور خارجه طراحی و عملیاتی شده است.« این 
اولویت نه تنها از سوی رییس جمهوری بلکه تیم اقتصادی دولت را نیز برای توسعه تجارت با همسایگان 
به خط کرد؛ »رضا فاطمی امین« وزیر صنعت، معدن و تجارت وقت به عنوان دستگاه متولی تولید و 
تجارت خارجی با برآورد توسعه صادراتی 35 میلیارد دلاری و افزایش تجارت 70 میلیارد دلاری کشور طی 
چهار سال آینده، توسعه تجارت با همسایگان را از اولویت های دولت و از نیازهای کشور اعلام کرد.البته 
این همه ماجرا نبود، زیرا سفرهای دولت به کشورهای همسایه، رسمی شدن عضویت ایران در اتحادیه 
شانگهای و برقراری دیپلماسی اقتصادی با هم مرزان ایران فعالیت هایی بود که طی 6 ماه در راستای 
هدف توسعه تجارت با همسایگان انجام شد.بر همین اساس تجارت با همسایگان و به طور کلی تجارت 
خارجی در دولت سیزدهم مورد توجه ویژه تری قرار گرفت و دیپلماسی اقتصادی و برنامه های وزارت امور 
خارجه، سخنان رییس جمهوری و مسئولان دولتی موضوع واردات و صادرات را در جایگاه بهتری قرار داد 
و این موضوع را می توان در رابطه با عضویت در سازمان همکاری های شانگهای، تجارت با کشورهای 
همسایه، امضای توافقنامه های اقتصادی با روسیه و چین، فراهم کردن امکانات فیزیکی، تسهیل شرایط 
پولی و مالی، تسهیلات گمرکی مشاهده کرد که برخلاف همه مشکلات منطقه ای و غیر منطقه ای و 
تحریم ها، رشد مناسبی را تجربه کردیم و این روند جز با دنبال کردن سیاست های درست امکانپذیر نبود.

با توجه به اینکه 15 کشور همسایه ایران سالانه یک هزار و 200 میلیارد دلار کالا را با یکدیگر مبادله 
می کنند و ایران ظرفیت کافی و اســتاندارد لازم برای دستیابی به 300 میلیارد دلار از این صادرات و 
واردات را دارد و می تواند به آن دست پیدا کند؛ روند دستیابی به این هدف در دولت سیزدهم آغاز شد که 
نشانه های رشد را نیز در تجارت دو سال اخیر شاهد بوده ایم و دولت سیزدهم توانست مسیر را در تجارت با 
همسایگان هموار کند.در این یک سال با تلاش های سازمان توسعه تجارت ایران، وزارت صنعت، معدن 
و تجارت، وزارت جهاد کشاورزی و سایر دستگاه های ذی ربط، در سال 1400 شاهد رشد 43 درصدی 
حجم تجارت ایران با کشورهای همسایه بودیم که رشد 29 درصدی صادرات و 60 درصد در واردات را 
در این سال تجربه کردیم.از آنجا که کشورهای همسایه ایران از اولویت بیشتری نسبت به تجارت با سایر 
دنیا برای دولت سیزدهم برخوردار هستند و دولت نیز سیاست گسترش تجارت با این کشورها را دارد، به 
نظر می رسد کماکان جای گسترش کار با سایر کشورهای همسایه نیز وجود دارد؛ ضمن اینکه کشورهای 
CIS و اوراسیا که غالباً جزو همسایگان ایران قرار می گیرند، می توانند با توجه به انعقاد توافقنامه تجارت 
ترجیحی با اوراسیا و پیمان شانگهای، از رشد مناسبی در تجارت با ایران برخوردار باشند.برقراری روابط 
دیپلماتیک و سیاسی با کشورهای حوزه خلیج فارس و گسترش تجارت به ویژه با کشور عربستان که در 
دستور کار دولت هم قرار دارد، می تواند به افزایش حجم تجارت ما به کشورهای همسایه کمک کرده 
و افزایش مبادلات را بیش از گذشته رقم بزند.جهت گیری دولت سیزدهم در حوزه تجارت خارجی طی 
دوسال اخیر در مسیر درستی قرار گرفته و هرگونه انسداد یا کاهش محدودیت در صادرات و واردات طی 
این مدت یا رفع شده یا در حال رفع شدن است.در دولت گذشته فشارهای تحریم موجب به وجود آمدن 
مشکلات فراوانی شد اما انتخاب نادرست سیاست ها موجب ایجاد موانع بیشتری در تجارت می شد که 
دولت سیزدهم با جهت گیری مناسب نسبت به سه سال پایانی دولت گذشته عملکرد بهتری را نشان داده 
است و با ادامه این روند چشم انداز روشنی را در مبادلات پیش رو خواهیم داشت.این دستاورد چشم انداز 
روشنی را برای دستیابی به اهداف در تجارت خارجی نشان می دهد که با قرار گرفتن در آن می توان به 
دولت سیزدهم و عملکرد آن نمره قبولی در توسعه صادرات و واردات داد.تخصیص بخش قابل توجهی 
از تجارت به توسعه روابط با کشورهای همسایه، تصمیم درستی برای از میان برداشتن تحریم های 
ناجوانمردانه بین المللی است که نتیجه بخش نیز بوده، و توسعه را به همراه دارد.نگاهی به آمار تجاری با 
همسایگان در مقایسه با سال 1400 فعالیت های دولت را در مسیر درست نشان می دهد و گام برداشتن 
برای رسیدن به اهداف تجاری را تایید می کند.مجموع صادرات و واردات کشور در سال 1399 که آخرین 
سال دولت دوازدهم بود به 145 میلیون و 700 هزار تن به ارزش 73 میلیارد دلار رسید که از این میزان 
112 میلیون 293 هزار تن به ارزش 34 میلیارد و 526 میلیون دلار سهم کالاهای صادراتی و 33 میلیون 
و 448 هزار تن مربوط به ارزش 38 میلیارد و 400 میلیون دلار سهم کالاهای وارداتی بود.این آمار در پنج 
ماهه نخست 1400 که همچنان دولت دوازدهم به فعالیت خود ادامه می داد به 59 میلیون و 300 هزار 
تن به ارزش 34 میلیارد دلار رسید و سهم صادرات 45 میلیون و 500 هزار تن به ارزش 17 میلیارد و 661 
میلیون دلار و سهم واردات 13 میلیون و 800 هزار تن کالا به ارزش 16 میلیارد و 631 میلیون دلار بود.

این آمار در سال 1401 که نخستین سال آغاز به کار دولت سیزدهم بود به 112 میلیارد و 821 میلیون 
دلار رسید..

اینفوگراف

دبیر شورای عالی مناطق آزاد و ویژه اقتصادی، جزئیات 
مذاکرات سرمایه گذاران خارجی برای سرمایه گذاری در 

مناطق آزاد ایران را تشریح کرد.
حجت الله عبدالملکی مشــاور رییس جمهور و دبیر شورای عالی 
مناطق آزاد و ویژه اقتصادی در گفتگو با ایرنا بیان کرد: از بهار امسال 
برنامه ویژه دبیرخانه شورای عالی مناطق آزاد و ویژه اقتصادی برای 
جهش سرمایه گذاری در این مناطق با معرفی این مناطق به عنوان 

»بهشت سرمایه گذاری« آغاز شده است.
به گفته وی، در این برنامه، فرصت های سرمایه گذاری این مناطق 
به شکل بسته های سرمایه گذاری شامل طرح توجیه اقتصادی اولیه 
)pfs(، تامین زیرساختها و مجوزهای بی نام برای هر طرح، تولید و 
به ســرمایه گذاران داخلی و خارجی عرضه شده که با استقبال کم 
نظیر سرمایه گذاران داخلی و خارجی مواجه شده، به نحوی که اتاق 
ســرمایه گذاران خارجی امارات متحده عربی آمادگی خود را برای 

سرمایه گذاری تا 100 میلیارد دلار در این مناطق اعلام کرده است.
مشاور رئیس جمهور در ادامه افزود: این برنامه از ابتدای زمستان سال 
گذشته آغاز و طی آن مناطق آزاد اقتصادی موظف شدند فرصت های 
سرمایه گذاری خود را به صورت بسته های کامل و قابل عرضه به 
سرمایه گذاران آماده نمایند. هدف از تولید این بسته ها، ارائه آنها به 
سرمایه گذاران ایرانی، ایرانیان خارج از کشور و سرمایه گذاران خارجی 
بوده است.عبدالملکی ادامه داد: فاز اول این برنامه با ارائه 370 بسته 
در نمایشگاه ایران اکسپو از 17 تا 20 اردیبهشت ماه در تهران عرضه 
شد. در این نمایشگاه علاوه بر سرمایه گذاران منفرد، گروه هایی از 
ســرمایه گذارن در نمایشگاه حاضر شده و اطلاعات مربوط به این 
بسته را دریافت کردند. در جلسه ای در حاشیه این نمایشگاه با حضور 
مســئولان اتاق های بازرگانی و برخی مقامات سیاسی و اقتصادی 
کشور امارات متحده عربی، ضمن معرفی بسته های سرمایه گذاری 
مناطق آزاد و ویژه اقتصادی از سرمایه گذاران اماراتی جهت حضور و 

سرمایه گذاری در این مناطق دعوت به عمل آمد که در پاسخ، نماینده 
رسمی اتاق سرمایه گذاران خارجی امارات از تمایل اعضای این اتاق 
برای سرمایه گذاری تا سقف 100 میلیارد دلار در مناطق آزاد و ویژه 
اقتصادی ایران خبر داد«.عبدالملکی در ادامه افزود: البته این به معنای 
تحقق قطعی این حجم از ســرمایه گذاری خارجی در مناطق آزاد و 
ویژه اقتصادی ایران در کوتاه مدت نیست، اما این استقبال اولا نشان 
دهنده ظرفیت های بسیار زیاد مناطق آزاد و ویژه اقتصادی کشورمان 
برای سرمایه گذاری و تولید و ثانیا تکلیفی بر گردن مسئولین مناطق 
آزاد و ویژه اقتصادی و بلکه همه مدیران و سیاستگذاران اقتصادی 
 کشور برای آماده سازی مقدمات حقوقی و اداری لازم برای حضور 

سرمایه گذاران خارجی در این مناطق است.
عبدالملکی گفت: تاکنون بیش از 700 بسته سرمایه گذاری آماده 
شده که در حضور معاون اول محترم رییس جمهور از آنها رونمایی 
و این بســته ها در نمایشگاه دوم در مشــهد مقدس عرضه شد و 

برنامه تولید و معرفی بسته های سرمایه گذاری مناطق آزاد و ویژه 
اقتصــادی و توانمندی های صادراتی این مناطق به موازات تلاش 
 برای بهبود فضای کسب و کار در این مناطق و تحقق عینی »بهشت 
سرمایه گذاری« در این دبیرخانه با همکاری همه مدیران مناطق آزاد 

و ویژه اقتصادی کشور با قوت ادامه دارد.
در همین زمینه، روابط عمومی مناطق آزاد هم اعلام کرد: در پی این 
اظهار، عده ای با زیرسوال بودن توانمندی های اقتصادی مناطق آزاد و 
ویژه اقتصادی و با فضاسازی منفی در برابر موفقیت های دولت مردمی 
در حوزه مدیریت مناطق آزاد و ویژه اقتصادی، وجود چنین اتاقی را 
زیر سوال بردند، در حالیکه اتاق سرمایه گذاران خارجی امارات متحده 
عربی متشکل از سرمایه گذاران خصوصی اماراتی در خارج از کشور 
امارات )با عنوان عربی »مجلس الامارات للمستثمرین بالخارج«(، با 
بیش از 2 هزار میلیارد دلار سرمایه گذاری در چندین کشور فعالیت می 

کند و پایگاه اینترنتی آن به نشانی uaeiic.ae فعال است.

اعلام آمادگی سرمایه گذاران خارجی برای سرمایه گذاری در مناطق آزاد ایران

ادامه از صفحه یک
بریکس کابوس اقتصاد تک قطبی در جهان

فروپاشی ساختار دوقطبی جنگ سرد به عنوان نقطه عطفی در روابط بین الملل ســـبب گردید که 
ایالات متحده به عنوان تنها ابرقدرت باقیمانده در عرصه جهـانی مطـرح شـود. ایـن کشور سرمست از 
پیروزی در مقابل اتحاد جماهیر شوروی در جهت تثبیت موقعیـت خـود در سطح نظام بین الملل برآمد و 
در زمینه های گوناگون سیاسی، اقتصادی و فرهنگی به اقـدامات وسیع و جهانی مبادرت نمود. به گونه ای 
که بسیاری از نظریه پردازان روابط بین الملل، ساختار نظام جهانی پس از فروپاشی ساختار دوقطبی را به 

صورت ساختار تـک قطبـی مـورد تحلیـل قرار می دهند.
علاوه بر این ایالات متحده با ایجاد نهادهای اقتصادی در قالـب قـدرت نـرم، در پرتـوی الگوی لیبرال 
از جمله سازمان تجارت جهانی، بانک جهانی، صندوق بـین المللـی پـول و گروه هشت کشور صنعتی، 
تعاملات اقتصادی جهان را هـدایت نمـوده و نظـم اقتـصادی جهـانی را مدیریت نمود، که این عوامل 
در راستای ایجاد هژمونی مـسلط و حـاکم بـر نظـام بـین الملـل طراحی شده بود.شاید بتوان گفت که 
بعد از جنگ اوکراین نقش بریکس در فروپاشی اقتصاد تک قطبی جدی شد، به خصوص آن زمانی که 
رهبران روسیه، چین، هند، برزیل و آفریقای جنوبی در چهاردهمین اجلاس سران کشورهای بریکس 

که در 23 ژوئن 2022 به میزبانی پکن برگزار شد، روسیه را به خاطر جنگ در اوکراین محکوم نکردند.
شدت و سرعت دو قطبی شدن اقتصاد جهان بعد از جنگ اوکراین به حدی است که جهان غرب به 
رهبری کشورهای ناتو و G7 مقابل جهان اوراسیای شرقی روسیه، چین و هند صف آرایی کرده اند و 
گرایش چندقطبی در جهان رو به افزایش است. اشتیاق برخی دولت ها برای جایگزینی اقتصاد غرب و 
کم کردن وابستگی به دلار، از جمله مواردی است که به سرعت دوقطبی شدن اقتصاد جهان افزوده 
است. به عنوان مثال، آرژانتین، اندونزی، مصر و ایران کشورهایی هستند که تمایل خود را برای پیوستن 

به بریکس اعلام کرده اند.
وضعیت اقتصاد ایران، بعد از پیوستن به بریکس

گروه بریکس اکنون یک چهارم تولید ناخالص ملی و حدود یک ســوم خاک جهان را در اختیار دارد. 
ماموریت مهم بریکس و آنچه که بریکس را از G7 متمایز کرده است، حذف دلار در مبادلات تجاری 
است. این ویژگی به کشورهای نوظهور در اقتصاد، این اجازه را می دهد که برای رهایی از چرخه اقتصاد 
غرب وارد اقتصاد بلوک شرق شود. ایران نیز در فراز و فرود تحریم های ظالمانه غرب، نتوانسته ائتلاف 
اقتصادی با اروپا و آمریکا داشته باشد. بریکس این امکان را به ایران می دهد که اقتصاد خود را با کشورهای 
نوظهور در اقتصاد، متحول کند.جی7، متشکل از رهبران هفت کشور بزرگ صنعتی جهان آلمان، فرانسه، 
ایتالیا، ژاپن، بریتانیا، ایالات متحده آمریکا و کانادا است.گروه جی 8 )که فعلًا گروه هفت شده است چون 
عضویت روسیه به حالت تعلیق درآمده است( از هشت کشور صنعتی جهان تشکیل شده است که حدود 

5درصد اقتصاد جهان را در دست دارند.کریدور روسیه، ایران، هند اولین قدم برای پیوستن ایران به بریکس 
است. در سال 97 روزنامه اکونومیک تایمز هند گزارش داد که دولت های هند و روسیه برای تسهیل و 
تسریع اجرای طرح ایجاد کریدور بین المللی شمال به جنوب از طریق ایران یک تفاهمنامه همکاری امضا 
کرده اند.پروژه های کمربند و جاده در منطقه اوراسیا-اروپا را از طریق کشورهای آسیای مرکزی و روسیه به 
چین متصل می کند و به پکن امکان دسترسی به منابع اوراسیا را می دهد. پکن برنامه هایی برای اتصال 
ترکیه و ایران از طریق جاده و کمربند دارد، از ماه های گذشته برای تسریع این پروژه در دست اقدام است.
اگر این طرح ها به پایان برســند، به جرات می توان گفت ایران از بن بست اقتصادی درآمده و تبدیل 
شــاه راه های اقتصادی در جهان شده است، دیگر کنار گذاشتن اقتصاد ایران در این ترانزیت سنگین 
اقتصادی دشوار و غیرممکن خواهد بود.از طرفی ایران دومین کشور در ذخایر گازی در جهان و حدود 
یک چهارم از ذخایر نفت خاورمیانه را در اختیار دارد. اخیرا ایران به جمع کشورهای »لیتیومی« پیوسته 
است. برای نخستین بار ذخایر بزرگی از لیتیوم در همدان کشف شده است که میزان آن، 8.5 میلیون 
تن ]کانسنگ[ تخمین زده می شود. همه اینها امتیازاتی اند که در صورت پیوست ایران به بریکس آینده 

اقتصادی خوبی برای ایران متصور می شود.
ششمین عضو

آفریقای جنوبی به عنوان کوچک ترین کشور عضو بریکس، کمی بیش از 60 میلیون نفر جمعیت دارد 
که از جمعیت 84 میلیون نفری ایران پایین تر است. اما نرخ تورم آفریقای جنوبی در سال 2021، 4.5درصد 
بوده که بسیار کمتر از تورم 40 درصدی ایران بوده است. نرخ تورم آفریقای جنوبی در 4 دهه گذشته 
هیچ گاه از 18.1 درصد بالاتر نرفته و از سال 1993 تا 2021 تنها در سال 2008 شاهد ثبت نرخ تورم دو 
رقمی بوده است.رشد اقتصادی آفریقای جنوبی نیز در سال گذشته میلادی 4.9 درصد گزارش شده که 
بالاتر از نرخ رشد 4 درصدی اقتصاد ایران بوده است.همچنین در شرایطی که بانک جهانی، تولید ناخالص 
داخلی ایران بر مبنای قیمت های جاری را در سال 2020، 203 میلیارد دلار برآورد کرده، تولید ناخالص 
داخلی آفریقای جنوبی را 335 میلیارد دلار اعلام کرده اســت.ارزش صادرات آفریقای جنوبی در سال 
گذشته میلادی نزدیک به 124 میلیارد دلار بوده که مهمترین مقصد این صادرات به ترتیب چین، ایالات 
متحده، آلمان و بریتانیا بوده است. این در حالی است که صادرات ایران در سال گذشته خورشیدی با وجود 
رشد 41 درصدی 48 میلیارد دلار بوده که مقصد اصلی آن کشورهای چین، عراق، ترکیه، امارات عربی 
متحده و افغانستان بوده است. بنابراین، ایران در صورت پذیرش درخواست عضویتش و تبدیل بریکس به 
بریکسی، از نظر جمعیت پنجمین، از لحاظ قدرت اقتصادی ششمین عضو و پس از روسیه، دومین دارنده 

ذخایر نفت و گاز در گروه اقتصادهای نوظهور خواهد بود.
گمانه زنی درباره احتمال طرح موضوع ارز جدید در نشست سران بریکس

برخی منابع خبری روسیه در گزارش هایی به این موضوع پرداخته اند و در این میان، از مخالفت هند 
با ارز جدید، سخن به میان آورده اند.پایگاه خبری روس: گروه بریکس بیش از هر زمان دیگری به ایده 
ارز واحد نزدیک اســتپایگاه خبری امکارو )MK.ru( در مطلبی با عنوان »ارز واحد بریکس ممکن 
اســت در ماه آگوست ظاهر شود: با دلار رقابت خواهد کرد« نوشت:  ایده ایجاد واحد پولی کشورهای 
عضو بریکس بیش از یک سال است که مورد بحث قرار گرفته است، اما اکنون به نظر می رسد از هر 
زمان دیگری به مرحله اجرا نزدیک تر است. به نوشته این پایگاه خبری، کشورهای کنونی عضو گروه 
بریکس در مجموع دربرگیرنده 27 درصد از مساحت کره زمین و 43 درصد از جمعیت جهان هستند 
و می خواهند روند دلارزدایی از اقتصاد جهانی را که آغاز شده است را شتاب بخشند تا از تحریم های 
احتمالی و هرگونه محدودیت در تجارت بین المللی محافظت کنند.بر این اســاس، کشورهای عضو 
بریکس 26درصد تولید ناخالص داخلی جهان را به خود اختصاص داده اند. بنا بر پیش بینی پایگاه استاتیستا 
که به صورت تخصصی به تحلیل بازارهای جهانی می پردازد، رشد تولید ناخالص داخلی در کشورهای 
عضو بریکس از نرخ های جهانی عبور کرده و از 24.2 تریلیون دلار در سال 2021 به 39.4 تریلیون دلار 

تا سال 2027 افزایش خواهد یافت.
ایده واحد پولی بریکس “ R5” چگونه شکل گرفت

به نوشته پایگاه خبری امکارو، پیشنهاد ایجاد یک واحد پولی بریکس برای اولین بار در سال 2018 
میلادی به طور رسمی در باشگاه گفتگوی والدای اعلام شد.در قالب این پیشنهاد،  فرض بر این بود که ارز 
ذخیره جدید شامل سبدی از ارزهای کشورهای بریکس )برزیل، روسیه، هند، چین، آفریقای جنوبی( باشد.
R5 نام پیشنهادی برای واحد پولی بریکس است. روبل )روسیه(،  روپیه )هند(،  رنمینبی یوان )در زبان 
چینی به معنای پول رایج مردم(،  رئال )برزیل( و رند )آفریقای جنوبی(، واحد پول این پنج کشور است که 
همگی با حرف »R« آغاز می شوند.همچنین پیشنهاد شد که به احترام تعداد اعضای بلوک و اسامی 
ارزهای کشورهای شرکت کننده که هر کدام با حرف »R« شروع می شود، آن را R5 نامگذاری کنند.

روبل )روسیه(،  روپیه )هند(،  رنمینبی یوان )در زبان چینی به معنای پول رایج مردم(،  رئال )برزیل( و رند 
)آفریقای جنوبی(، واحد پول این پنج کشور است که همگی با حرف »R« ) آر در زبان انگلیسی( آغاز 
می شوند.در سال 2018، این پیشنهادها در سطحی فراتر از سخنرانی از تریبون ها نبود اما سال 2022 

میلادی، روسیه که با تحریم های شدید غرب روبرو است، این ایده را به صورت رسمی دنبال کرد.
رئیس جمهوری روســیه در تابستان 2022 میلادی )1401 شمسی( از ایجاد ارز مخصوص به گروه 
بریکس برای تجارت بین المللی سخن گفت که بتواند جایگزین دلار شود. وی در آن زمان گفت: این 

ارز، باید بر اساس سبدی از ارزهای کشورهای بریکس باشد.

ایران در گردهمایی  بزرگ رهبران جهان
»امروز« در مورد دعوت از ۶۹ کشور برای حضور در نشست سران بریکس گزارش می دهد

وزیر راه و شهرســازی گفت: ساخت و سازها با 
سرعت بیشــتری انجام می گیرد به طوریکه هم 
اکنون 1.5 میلیون واحد مســکونی در بافت های 

فرسوده احداث می شوند.
مهرداد بذرپاش وزیر راه و شهرســازی در حاشــیه بیست و 
سومین نمایشگاه بین المللی صنعت ساختمان؛ گفت: صنعت 
ســاختمان که یکی از بزرگترین صنایع در کشور است در این 
نمایشگاه مشخص می شود که این صنعت به چه جایگاهی 

پیشرفت کرده است رسید.
بذرپاش گفت: حدود 80 درصد محصولات تولیدات کشــور 
ما در این حوزه مصالح ســاختمانی قابلیت صــادرات دارند. 
750 شرکت داخلی در این نمایشگاه شرکت کردند و ظرفیت 
عظیــم و بزرگی در این حوزه در کشــور وجــود دارد.وی در 
ادامه افزود: باید بازارسازی گسترده ای در حوزه صنعت مصالح 
ساختمانی در کشور ایجاد کنیم که مرتب مشوق های تولیدی 

جدیدی ما صادر خواهیم کرد.
وزیر راه و شهرسازی در ادامه تاکید کرد: هدف گذاری که در 
حال حاضر هدف گذاری کردیم انتظار ما بیش از این رشد است 
و بیست و هفت شهر ساحلی را تصویب رساندیم که پروژه طرح 
نهضت ملی با شتاب بیشتری در حوزه تک طبقه و ویلایی در 

حال پیشرفت است.

این مســئول در ادامه گفت: ساخت و ساز واحدها مسکونی 
آغاز شــده و ما خودمان را متعهد میدانیم که بازارهای را برای 
این صنعت ایجاد کنیم و اگر مهمان خارجی وارد کشــورمان 
شود این وظیفه بر عهده ماست که شرکت های این صنعت و 
توانمندی هایش را به جهان معرفی کنیم. در مصالح ایرانی را در 
حوزه های مختلف برای کشورهای دیگر مشکل صادراتی نداریم 

و دچار کمبودی در این حوزه نیستیم.
وی در ادامه گفت: سازمان حوزه تجارت در این حوزه فعال تر 
خواهد درخشید البته این گستره صادرات که از ابتدای سال جاری 
شــروع شده بســیاری از نیازها را پاسخ می دهد و یک سری 

سفارش گذاری های مطمئنی ما باید ایجاد کنیم.
بذرپاش گفت: در شورای عالی مسکن است این طرح را مطرح 
کردیم که قیمت ساخت مسکن را با یک حداقل افزایشی باید 
تضمین دهیم و ما برای پیگیری مصوبات رئیس جمهور جلسات 
بسیار خوبی را انجام دادیم و بسیاری از مصوبات در سه ماه به 
مرحله اجرایی رسیده و این باعث خوشحالی ما است. بذرپاش 
در خصوص کشور سوریه افزود: کشور سوریه نیز به ساختمان 
سازی نیازمند است و طبق بازدیدهای که از کشور سوریه شد بنا 
بر این شد تا از ظرفیت های ما بازدید داشته باشند و ما بتوانیم در 

این کشور حداکثر استفاده را از صنعتمان را داشته باشیم.
وی در مورد واحدهای در حال ســاخت گفت: اکنون بیش از 

یک و نیم میلیون پروژه در حال ساخت در کشور وجود دارد که 
یک انباشت تقاضا و تولید در کشور به وجود آمده است و امروزه 
حدود یک و نیم میلیون مسکن در بافت فرسوده روستایی و غیره 

در حال ساخت است.
وزیر راه و شهرسازی افزود: با همه محدودیت های مالی که 
وجود دارد تمام مشکلات بخش خصوصی و غیره حوزه صنعت 

ساختمان در کل کشور شروع شــده و قطعاً کارها با سرعت 
بیشتری انجام می گیرد و امسال و سال آینده زمان شکوفایی 
است. این مقام مسئول در ادامه افزود: ابتدا باید با احتکار زمین 
مبارزه شود قطعاً نمی توان زمینی که سال ها در محدوده شهر 
است به کار گرفته نشود. هرچه تولید مسکن افزایش یابد، تولید 
واحدهای مسکونی یک بخشی از طرح نهضت ملی مسکن 

و بخشی دیگر از بافت فرسوده است.وی گفت: بهترین روش 
ســاخت مســکن جایگزین در حوزه بافت فرسوده است و ما 
مکانیزم های شهر سازانه را ابلاغ خواهیم کرد و از طریق اجرای 

قانون مقررات با احتکار زمین مبارزه می شود.
این مقام مسئول در خصوص قیمت گذاری مسکن های طرح 
ملی افزود: دلایلی که مسبب افزایش قیمت در واحدهای ملی 
اســت به دلیل کاهش تولید مسکن بود زیرا؛ تولید مسکن به 
پایین ترین حد خود رسیده بود و سوداگری های زیادی در حال 

انجام بود.
وزیر راه و شهرسازی گفت: مسکن یکی از مهم ترین کالاهای 
مورد نیاز مردم جامعه است و ما باید کمک کنیم که این بازار 
آرام به ثبات و آرامش بازگردد و دولت باید بیشترین سهم را در 
این حوزه داشته باشد. در کشور برای کاهش قیمت بررسی های 
میدانی در حال انجام است و ظرف دو هفته آینده آمار دقیق تری 

را اعلام خواهیم کرد.
وی در پایان گفت: همه شهرها مشمول کاهش قیمت شدند 
اما هر شــهر با دیگری فرق دارد؛ البته هنوز کاهش قیمت ها 
مطلوب نیست و هر چه قیمت ها پایین رود تأثیرات را در بازار 
اجاره هم نشان خواهد داد و توقع ما از نظام بانکی این است که 
همکاری بیشتری داشته باشد و درصد سود و نرخ ودیعه مسکن 

افزایش پیدا کرد.

احداث یک و نیم میلیون واحد مسکونی در بافت های فرسوده


